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 با هر نگاه ساده کمی سرخ می شوم
با هر صدای زیر و بمی سرخ می شوم 

هر جمعه می روم به ملاقات لاله ها  
افسوس در دو سه قدمی سرخ می شوم

من بچه دهاتم و از روی سادگی 
گاهی که می خورم قسمی، سرخ می شوم

باور کنید خشم من از درد خویش نیست 
بر هر که می رود ستمی سرخ می شوم

تحقیق می کنم که دلم خاک پای کیست؟
آخر به هر اشاره کمی سرخ می شوم 

آقای دکتر اکرامی! ش�ما در حوزه ش�عر معاصر و خاصه شعر انقلاب، اهل تحقیق و 
پژوهش هس�تید؛ به همین دلیل با این شعر شروع کردم که هم عاشقانه بود و هم 
به ش�هدای وطن اشاره داشت.  به نظرم اگر در شروع صحبت راجع به همین شعر 

صحبت کنید، سرآغاز خوبی است.
این ش��عر یک شعر قدیمی اس��ت و بحث هایی درباره مثل اینکه انسان به یک 
جاهایی می رسد که احساس می کند مدیون است و احساس می کند هر جمعه به 
ملاقات لاله ها می رود اما شرمنده است، هر جمعه سر مزار شهدا می رود اما به چند 
قدمی آنجا که می رسد، سرخ و خجالت زده می شود به خاطر لطف و محبتی که آنها 

کردند، از خودگذشتگی که آنها کردند و کاهلی که ما کردیم. 
بحث های دیگر هم که اش��اره به خود آدم دارد و اینکه آدم ایلیاتی و بومی، هر 
قدر هم شهری شود و مظاهر شهری بگیرد، نهایتاً آن عرق و ویژگی های بومی خود 

را حتماً حفظ می کند و:
من بچه دهاتم و از روی سادگی  

گاهی که می خورم قسمی سرخ می شوم
 هر موقع با ش�ما صحبت می کنم، بیشتر بحث تحقیق راجع به »شعر انقلاب« را 
مطرح می کنید و به یاد دارم راجع به نظریه ش�عر انقلاب در پژوهش�گاه فرهنگ و 
اندیشه اسلامی و برخی نهاد های دیگر فعالیت های قابل توجهی انجام دادید. اصلًا 
حالا که 40 س�ال از انقلاب اس�لامی می گذرد نظریه شعر انقلاب جدی گرفته شده 

است؟
نظر خودم این است اگر قرار است چیزی ماندگار شود، باید ثبت و ضبط و سینه 
به سینه نقل شود. به عبارت دیگر انتقال جریان فرهنگی است که باعث می شود هر 
نسلی چیزی به آن بیفزاید و باعث انباشتگی فرهنگی و به عبارت دیگر فربه شدن 
درست فرهنگ ش��ده و عناصر فرهنگی جدیدی به عناصر قبلی اضافه می شود و 

هم اینکه به یک منزهی فرهنگی می رس��یم، برای اینکه معمولاً این گوهر عنصر 
فرهنگی به دس��ت انسان ها که می رس��د - حالا بگیریم شعر، شعر انقلاب و شعر 
فرهنگ انقلاب- نهایتاً این عنصر دس��ت به دست که می چرخد، منزه تر می شود، 

جلا می خورد و بهتر می شود.
 لذا باور ما این بود این ش��عر در ابتدا اینگونه که الان بوده، نبوده اس��ت؛ یعنی 
ابتدا هم بازار ش��عر نبود، هم شاعران - شاعران انقلاب- آن تعدادی که لازم باشد 
نبودند، هم شعر نگفته بودند و هم اینکه کسانی که از بچه های انقلاب باشند، عرق 
و دلس��وزی انقلاب را داشته باش��ند و تحصیلکرده باشند و اهل تحقیق و تفحص 
و تدریس و اینها باش��ند، کم بودند. در نتیجه این سه، چهار کمبود باعث می شود 

تلاش بیشتر در سرایش شعر باشد.
 تا نظریه و تحقیق آن.

تا تحقیق در زمینه ش��عر تا پیدا کردن نقاط مش��ابه و 
مثبت و رسیدن به سبک ادبیات انقلاب و اینها.

 ام��ا الان با آن زمان -ک��ه البته من عرض می کردم- با 
ایجاد رش��ته ای تحت عنوان »ادبی��ات پایداری« و با توجه 
به سرفصل هایی که آن رش��ته در مقطع کارشناسی ارشد 
داش��ت و دارد، با توجه به اینکه میزان کتاب ها و شعرهایی 
که می شد راجع به آنها تحقیق کرد و از آنها مباحث، نظریه 
و اینطور چیزها را درآورد، به تعداد کافی بود. یعنی ما شاید 
چیزی حدود 100 هزار شعر داشتیم، در سطحی حدود 7، 
8 هزار - ش��اید هم بیشتر- کتاب شعر از بچه های انقلاب 
داش��تیم؛ پس تعداد یا میزان داده ها و اطلاعاتی که بشود 

آنها را بررسی کرد هم وجود داشت.
 بچه ه��ای انقلاب ه��م عزیزان��ی در دانش��گاه از خود 
ش��اعران انق��لاب و دلس��وزان انق��لاب بودند؛ مث��ل آقای 
دکت��ر محمدرضا س��نگری ی��ا آق��ای دکت��ر محمدرضا 
ترکی یا زمانی آقای دکتر سیدحس��ن حس��ینی، خدایش 
بیام��رزد، و خیل��ی از اف��راد دیگر ک��ه بودند و هس��تند. 
آق��ای دکت��ر روزب��ه و آق��ای دکتر قب��ادی، آق��ای دکتر 

 منوچه��ر اکب��ری، آق��ای دکت��ر امی��ری خراس��انی و آق��ای دکت��ر کاف��ی
- همین طور نام ببریم به ذهنم می آید و زیاد است- در نتیجه این اساتید محترم 
که خود آنها ش��اعر و اس��تاد دانشگاه هس��تند و هم درس آن را خوانده اند، زمینه 
نظریه پردازی در این حوزه هم فراهم بود؛ برای اینکه ماندگار بشود، برای اینکه ما 

از این ادبیات و از دغدغه کنگره برگزار کردن خارج شویم و به یک دغدغه دیگری 
که قدری عمیق تر و دقیق تر و علمی تر است، برسیم. من پیشنهاد نظریه پردازی در 

حوزه ادبیات انقلاب، بویژه شعر انقلاب را داشتم.
 آن بحث��ی که ما الان داریم، چند نظر اس��ت. مثلًا آقای دکتر س��نگری یک 
نظری داده، آقای دکتر کافی یک نظری داده، آقای دکتر اکبری نظر دیگری داده 
اس��ت، این نظرها قابل احترام اس��ت اما برای اینکه بشود به اینها استناد کرد باید 
این نظرها به بوته آزمایش گذاش��ته و روی آنها بحث شود و ما به یک سبک و به 
ادبیات انقلاب برسیم. ما می خواستیم سنگ بنای این بحث را از مرکزی که حاج 

آقای رشاد دارند ایجاد کنیم. 
 پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی منظورتان است؟

بله! این پیشنهاد را آنجا دادیم، تصویب هم شد که می خواستیم با روش دلفی 
سؤالات خود را از 50 نفر در حوزه سبک و نظریه های شعر و ادبیات انقلاب بپرسیم. 
بع��د به دلایلی که حالا به کمبود بودجه و مس��ائلی از ای��ن قبیل -که این روزها 
گریبان همه را گرفته است- برخورد کردیم، نهایتاً به انجام نرسید و به شکل های 
دیگری از آن بهره برداری شد که به نظر من با آن چیزی که هدف من بود، خیلی 

فاصله داشت. 
از این حیث من الان هم معتقدم برای اینکه ادبیاتی که در خانه ها تولید شده 
و در کنگره ها متجلی ش��ده است، ماندگار شود و برای اینکه نسل به نسل منتقل 
شود، باید از میان کتاب های کتابخانه بیرون بیاوریم و میان کتاب های درسی ببریم. 
اینها را نس��ل به نس��ل تدریس و منتقل کنیم. برای این  کار باید پش��توانه داشته 
باشیم، باید تنها به شعر اکتفا نکنیم؛ بلکه باید سبک شعر را بشناسیم، نظریه های 
مربوط به ش��عر انقلاب را بشناسیم که هنوز این اتفاق نیفتاده است. امیدوارم این 
اتفاق به زودی زود بیفتد. درس��ت است آن کسانی که غربال در دست دارند بعداً 
می آیند ولی الان، آن بعداً اس��ت. ما 40 سال است داریم شعر انقلاب را می گوییم 
و می شنویم، خودمان باید غربال در دست بگیریم و ریز و درشت این شعر را جدا 
کنیم؛ تشابهات، تفاوت ها و مباحث مربوط به سبک شعر انقلاب را استخراج کنیم. 
مباح��ث مربوط به نظریه های ادبیات انقلاب را اس��تخراج کنیم تا بعد ان ش��اءالله 
تئوریزه و وارد دانش��گاه و تدریس شود و بعد کسی نیاید بگوید ادبیاتی به این نام 
نداری��م. ]خنده[ آقای دکتر کافی با یکی از خبرگزاری ها مصاحبه ای کرده و گفته 
بود: آن آقایی که چهار تا کتاب در حوزه شعر معاصر نوشته شده، جریان سیاهکل 
را که 15 روز طول کش��ید، جریان شعر معاصر می داند، بعد 40 سال شعر انقلاب 
را جریان ش��عر نمی داند! چند روز پیش شاعری با من مصاحبه می کرد، می گفت: 
آقای اکرامی! آیا این جوان هایی که انقلاب را ندیده اند، می توانند راجع به آن شعر 
بگویند؟ خندیدم، گفت: چرا می خندی؟ گفتم: تو امام حسین)ع( را دیده ای؟ گفت: 
نه! گفتم: به همان دلیلی که تو امام حسین را ندیده ای و عاشورا را درک نکرده ای، 
اما برای عاشورا و امام حسین می توانی شعر بگویی؛ پس آن کسانی که انقلاب را و 
دفاع مقدس را درک نکرده اند، می توانند شعر بگویند، گفت: من این طور فکر نکرده 

بودم! گفتم: می شود از شما خواهش کنم اینطور فکر کنید؟!
 اینکه 4 دهه از انقلاب اس�لامی می گذرد اما هنوز نظریه ادبیاتش تبیین نش�ده، 

ضعف نیست؟ اگر هست پیشنهادتان چیست؟
بله! ضعف است؛ ضعف من نیست ولی ضعف است. من به عنوان یک انسان، یک 
شاعر و کسی که دغدغه این را داشتم حدود 6 سال پیش در همان جایی که عرض 
کردم اعلام کردم؛ آقای دکتر سنگری هم بودند و طرح آن را نوشتند. آقایان جواد 

محقق  و اسماعیل امینی و... هم بودند. اهم های آنها نبوده 
ولی برای آنها مهم بوده اس��ت، این انجام نش��د. یا وزارت 
ارشاد باید این کار را در بنیاد شعر و ادبیات داستانی یا بنیاد 

حفظ آثار راجع به اشعار دفاع مقدس انجام دهد.
 شما اینگونه ماجرا را ببینید که قرار نیست دولت ها در این 
مقوله کار کنند ولی چرا مثلًا در حوزه سبک شناسی سبک 
عراقی و س�بک هندی و امثالهم کار های قابل تحسینی در 

دانشگاه ها می شود؟
وقتی شما سبک عراقی و امثالهم را نگاه می کنید، وقتی 
م��ا می گوییم نظریه، یک نظریه مث��ل اثبات گرایی 10 نفر 
پیرو دارد، 100 نفر پیرو دارد. نظریه کارکردگرایی 40 نفر 
پیرو دارد؛ اگر غیر از آن باش��د، نظر می شود. برای اینکه به 
این اتفاق برسیم، حداقل باید اشتراکات زعمای قوم را پیدا 
کنیم. بله! قرار شد یک زمانی آقای دکتر قبادی، برای رشته 
ادبیات پایداری سبک شناسی شعر انقلاب یا سبک شناسی 
ادبیات انقلاب را بنویس��د. آیا آن کتاب��ی را که آقای دکتر 
قبادی می نویس��د مثلًا آقای دکتر وفایی قبول دارد؟ آقای 
دکتر ایران زاده قب��ول دارد؟ آقای دکتر ترکی قبول دارد؟ 

آیا آن کتاب را تدریس می کنند؟ ولی اگر 10 نفر، 15 نفر، بنش��ینند 10 جلس��ه، 
5 جلس��ه هر چیزی از ش��عر انقلاب دارند را روی دایره بریزند اوضاع جور دیگری 

می شود.
 یکی از اش��کالاتی که ما در شعر انقلاب داریم، این است که چند اسم ادبیات 
انق��لاب را مصادره کردند! چه در حوزه ش��عر، چه در حوزه 
داس��تان. ت��ا می گویند: ش��عر، س��راغ 5 اس��م می رویم. تا 
می گویند: داس��تان، باز هم س��راغ 5 اس��م می رویم. گاهی 
وقت ها تا دویست، س��یصد پایان نامه راجع به همین آدم ها 
نوشته شده چون وجود این موضوع راحت است؛ وقتی راجع 
به ش��عر آقای قرایی پایان نامه ای نوشته نشده باشد، کسی 
بخواهد ش��روع کند، باید از صفر ش��روع کند ولی وقتی 50 
پایان نامه راجع به ش��عر اکرامی نوشته شده است. کسی که 
بخواهد پایان نامه بنویس��د، 10 تا را کنار هم می گذارد، 50 
پایان نامه را کنار هم قرار می دهد، پنجاه و یکمی را از داخل 
آن درم��ی آورد؛ همین طور 51 را کن��ار آن می گذارد، 52 را 
درمی آورد؛ لذا در دانش��گاه همین طور شده که اگر بگویید 
ش��اعران انقلاب را نام ببرید، به تعداد انگش��تان یک دست 
نمی رسند! برای اینکه چهار تا، ده تا اسم آنچنان روی شعر و 
ادبیات انقلاب سایه انداخته اند که بقیه اصلًا دیده نمی شوند.

 دلیل این امر چیست؟
دلیل آن کم کاری اس��ت که ما در معرفی بقیه ش��اعران 
داشتیم؛ برای اینکه اینها در عصری وارد ادبیات شدند که به 
رسانه ها، به کتاب، به تلویزیون، به روزنامه، به مجله، به همه 
اینها دسترس��ی داش��تند. هر کتاب درسی را باز می کردی، 
مج��لات نوآموز و دانش آموز مدارس را باز می کردی، ش��عر اینها بود یا در اختیار 
اینها بود؛ کیهان و اطلاعات و جمهوری اسلامی باز می کردی، در اختیار اینها بود؛ 
کتاب های درسی را هم باز می کردی در اختیار اینها بود و الان که شما شعر اینها 

را نگاه می کنید، می بینید شعرهای خیلی از جوان های ما از اینها قوی تر است.

 البته الان بستر فضای مجازی این جو را شکسته است.
بله! الان که کار برای ارائه آثار راحت تر است.

الان هم آن کسانی که در دانشگاه تدریس می کنند، 4 کتاب اینها را می گذارند 
و همین طور منتقل می شود. نمی خواهم بگویم اینها آدم های ضعیفی هستند، اصلًا 
اینطور نیست، می خواهم بگویم بقیه دیده نمی شوند. می خواهم بگویم آن شاعری 
که در شیراز دارد کار می کند، آن شاعری که از مرکز دور است، در بوشهر، مشهد، 
کرمانش��اه یا تبریز اس��ت، این مراکز اس��تان ها را می گویم؛ حالا به شهر اسفراین، 

شیروان، قوچان و رامهرمز اصلًا کاری ندارم؛ چون آنها که اصلًا دیده نمی شوند.
 یعنی الان هم دارد این اتفاق می افتد؟

معلوم است که دارد می افتد. شما همین الآن هم اگر به 
دانش��گاه ها بروید، می بینید اسامی برای اینهاست، کتاب ها 
برای اینهاس��ت، پایان نامه ها برای اینهاس��ت؛ حتی گاهی 
وقت ها هنوز که هنوز است جوایز هم که می دهیم، شاعران 
معاصر را نمی بینیم. به آن کس��انی که 20 سال پیش، 40 
س��ال پیش بودند جای��زه می دهیم. کتاب را به اس��م آنها 
می نویسیم. وقتی شما ش��اعر حاضر معاصر روبه روی خود 
را تحویل نگیری، اصلًا نباید انتظار داش��ته باش��ی او تو را 

تحویل بگیرد. 
 کاری را که شما در سازمان هنری - رسانه ای اوج کردید؛ 
آمدی�د از جاهای مختلف... من می دانم از مش�هد گرفته تا 
شیراز و اصفهان و آقای محمدجواد محبت از کرمانشاه... این 
کار، کار خیلی خوبی است. این اتفاق نمی افتد. این اتفاق هم 
اگر بیفتد، برای آن کرمانش�اهی در غربت می افتد، آن یکی 
در خلوت می افتد، برای آن تهرانی در جلوت می افتد. باورم 
این اس�ت اگر ما 10 نفر ش�اعر انقلاب داشته باشیم، انکار و 
تکذیب اینها 10 جمله می خواهد؛ اگر ما 2 هزار شاعر انقلاب 
داشته باشیم، انکار و تکذیب اینها 2 هزار جمله می خواهد. 

این را قبول ندارید؟
بله! درست می فرمایید.

ب��رای اینکه جلوی س��یل را بگیرند 4 درخت کهنس��ال نمی کارند، بلکه هزاران 
ش��اخه می کارند که اینها پشت به هم می دهند و در آینده درخت زاری می شود که 
جلوی س��یل را می گیرد؛ ما این کار را نمی کنیم. انگار کس��ی دغدغه ادبیات و شعر 
انقلاب را ندارد؛  باور ندارد که فرهنگ انقلاب توس��ط زبان منتقل می ش��ود، توسط 
هنر منتقل می شود و این هنر و زبان در ادبیات است. اگر ما همین الان می خواهیم 
بدانیم در 700 س��ال پیش چه می گذشته، باید س��راغ ادبیات برویم. متأسفانه این 
کار را نمی کنی��م؛ خود من که خیلی دغدغه دارم، خیلی هم داد می زنم، خیلی هم 
حرف می زنم اما احساس��م این است آن کسانی که پول در اختیار دارند، آن کسانی 
که مدیریت را در دس��ت دارن��د، کمترین دغدغه را دارند، إن ش��اءالله روزی به این 

دغدغه برسند.
 اوضاع قوالب شعری در عصر انقلاب یا شعر انقلاب اسلامی را در دهه چهارم چگونه 
می بینید؟ الان رباعی چگونه است؟ حال غزل چگونه است؟ مثنوی چه اوضاعی دارد؟

در یک برنامه تلویزیونی که آقای امیری اس��فندقه هم تش��ریف داشتند و آقای 
دکتر محمد پروین گنابادی هم روبه روی ایشان نشسته بودند، وقتی بحث قصیده 
مطرح  ش��د، گفتم: قصیده چه تعریف��ی دارد؟ چند مورد را 
بیان کرد. گفتم: چیزی که همین آقای امیری اسفندقه تحت 
عنوان قصیده می گوید این ویژگی های شما را دارد؟ گفت: نه. 

 چرا؟
گفتم این تش��بیب و این بی��ت و تخلص، دعای پایانی و 
این ساختاری که شما از قصیده تعریف می کنید، در فرهنگ 
قالب ها و انواع ادبی هم هس��ت، آیا این ش��عر این ویژگی ها 
را دارد؟ گف��ت: ن��ه، کار آقای امیری ن��دارد. گفتم: ببینید! 
اگر کس��ی آمد تعداد یک غزل 13 بیتی را 130 بیت کرد، 
صرف داشتن 130 بیت آن را قصیده نمی کند. ما در تعریف 
قصیده می گوییم قصیده قالب شعری است که از 13 یا 17 
بیت بیشتر داشته باشد تا 150 بیت، 300 بیت بشود و بعد 
زبان آن، این باش��د، این قسمت ها را دارد، تشبیب دارد، چه 
دارد، چه دارد. وقتی فقط زبان، زبان تغزلی اس��ت، حماسی 
نیست، ترکیبات است، دعای پایانی ندارد، بیت تخلص ندارد، 

تشبیب ندارد، این اصلًا نمی تواند قصیده باشد.
من درباره وضع قالب های شعری در شعر معاصر می توانم 
اینطور بگویم که در اوایل انقلاب به دلایلی -در دهه دوم- به 
علت اینکه می خواستیم جنگ و مباحث مربوط به شهادت را روایت کنیم »مثنوی« 
بهترین قالب بود. کسانی مثل آقای سبزواری و آقای اوستا قالب قصیده را همچنان 
ادامه دادند؛ بعد آقای حس��ن حس��ینی و قیصر امین پور –خدای ش��ان بیامرزاد- 
قالب های متعددی را امتحان کردند ولی رباعی و دوبیتی را ایشان دوباره رو کردند. 
در شرایط کنونی دوران عزیزی »مثنوی« تمام شده است و دوران »حضیضی« 
خود را طی می کند. دیگر ش��ما مثنوی »کفش های مکاشفه« را نمی بینید. کمتر 
شاعری می بینید که مثنوی بگوید، برای اینکه موضوع مثنوی نیست. مثنوی باید 
یک روایتی بش��ود؛ از چه چیزی روایت کند؟ فرض کنید من باید ش��رح شهادت 
ش��هید علم الهدی و شهدای هویزه را روایت می کردم؛ آن موقع یک مثنوی گفتم 
س��یصد و خ��رده ای بیت بود. 28 غزل داخل یک مثنوی وج��ود دارد؛ با غزل هم 

شروع می شود:
امشب شبیه زلف تو حالی به حالی ام  
امشب غزل سروده ام امشب جلالی ام
قد می کشم شبیه درختان مقابلت  

امشب خراب چشم توام لاابالی ام
با غزل شروع می شود، 28 تا غزل دیگر هم داخل این مثنوی می آید. بر اساس 
محتوا و موضوع هر کجا غزلی بوده، غزل آمده است؛ هر کجا روایتی بوده، مثنوی 
آمده اس��ت. امروز این اتفاق نمی افتد، امروز ش��رایط ذهنی و روایتی یک مس��اله 
در مثن��وی وجود ندارد؛ ل��ذا قالب مثنوی در دهه چهارم افت کرده اس��ت. قالب 
قصیده هم افت کرده اس��ت. ما دیگر آقای اوس��تا را نداریم، آق��ای قزوه را نداریم 
که ش��عر بگوید. آقای امیری اس��فندقه قصیده می گوید. آقای طهماسبی به نوعی 
قصیده می گوید.2 نفر یا 3 نفر یا در نهایت 5 نفر قصیده می گویند. پس قصیده هم 
افت کرده اس��ت؛ اگرچه شما بیایید بگویید آقای امیری اسفندقه یک کتاب 500 
صفحه ای با قالب قصیده سروده است. بله! من هم آن کتاب را دیده ام. قصیده گفته 
است ولی آیا با یک گل می شود گفت بهار شده و می شود گفت یکی از قالب های 
مؤثر و تأثیرگذار ش��عر انقلاب در دهه چهارم قصیده است؟ اینطور نیست. رباعی 
داریم؛ ما الآن کارهایی را داریم. آقای عرفانپور، آقای سیار و آقای بیژن ارژن هستند 

و این نوع قالب وجود دارد و از آن استفاده می شود.

  آقای دکتر! حال و هوای پژوهش در حوزه شعر انقلاب در این روزها چگونه است؟
تعطیل اس��ت. اینکه می گویم تعطیل، جدی می گویم. برای اینکه اصل پژوهش 
روش اس��ت. اگر بگویید ما پایان نامه  های کارشناسی ارشد را هم پژوهش می دانیم، 
بد نیست اما آنها -چون خود من هم پایان نامه چندین دانشجو را داشتم- به نظرم 
کارهای قوی نیست. پژوهش زمانی ارزش دارد که قابلیت استناد، استدلال و استنتاج 
داشته باشد. یعنی من باید بتوانم به داده ها و اطلاعاتی که در آن پژوهش ارائه شده 
اطمینان کنم و بعد وقتی که اطمینان کردم، به آن اس��تناد کنم و بعد بر اس��اس 
استنادات خود استدلال کنم و به نتیجه ای برسم. به عبارت دیگر اطمینان و استناد 
و اس��تدلال و استنتاج اساس یک پژوهش است و این زمانی 
اتفاق می افتد که کسی که پژوهش می کند مساله را بشناسد 
و آن را بش��کافد، با متدهای علمی اطلاع��ات مربوط به آن 
مساله را گردآوری و آنها را طبقه بندی کند، سپس تحلیل و 
بعد نتیجه گیری کند. متأسفانه به هزار و یک دلیل، پژوهش 
در ح��وزه ادبیات انق��لاب به معنای واقع��ی کلمه کم اتفاق 
می افت��د؛ آن تعدادی هم که اتف��اق می افتد، بعضاً روش مند 

نیست؛ یکسری داده هایی است که گردآوری شده است.
زمانی نظریه ب��ه وجود می آید که ای��ن داده ها تحلیل و 
تبیین شود، این داده ها تفسیر شود، حتی داده ها تأویل شود؛ 
این اتفاق نیفتاده است، فقط یکس��ری داده، گردآوری شده 
اس��ت؛ این قدری مش��کل اس��ت، لذا باورم این است که در 
حوزه شعر انقلاب پژوهش های روش مند و مساله محوری که 
بتوانیم به آن از لحاظ صحت و سقم داده ها اطمینان کنیم و 
بعد بتوانیم به آن استناد، استدلال و استنتاج کنیم، نمی گویم 

نیست ولی کم است؛ آنگونه که بایسته 
و شایس��ته ش��عر انقلاب است، وجود 
ندارد. من کتاب ه��ای 2 جلدی، هزار 
صفحه ای، 2 هزار صفحه ای هم دیده ام 
ول��ی وقتی نگاه می کنی��د، نمی دانید 
پژوهش��گر با کدام ابزار این اطلاعات 
را گ��ردآوری کرده و چند تا کتاب را دیده اس��ت؛ اطلاعاتی 
را گردآوری کرده که به آنها دسترس��ی داشته است. چه بسا 
اطلاعات مهم تری بوده که به آنها دسترس��ی نداش��ته است. 
مثلًا 100 عنوان کتاب را آورده، 500 عنوان را نیاورده است. 
نگفته اس��ت: من از این 100 کتاب که آوردم، چگونه به آن 
دسترسی پیدا کردم؛ اگر کتاب های شعر انقلاب را نمونه گیری 
کردم. روش نمونه گیری من چه بوده اس��ت. چند کتاب بوده 
که از روی آنها این تعداد را نمونه گرفتم و چون آن مش��تی 
که انتخاب کرده نمونه خروار نیست، در نتیجه داده هایی که 
ارائه می کند، قابل احترام اس��ت ولی در پژوهش ها قابل اعتنا 

به آنگونه نیست که با توجه به آنها بشود نظریه پردازی کرد.
 ب�ه نظ�ر ش�ما خ�ارج از کش�ور چقدر ش�عر انق�لاب را 

می شناسند؟
خیلی کم. من در جش��نواره دوم ش��عر فجر، زمانی که آقای صفارهرندی وزیر 
بود، آقای محسن پرویز، خدا ایشان را حفظ کند، بودند. روز اختتامیه چند جمله 
صحبت کردم که یکی از فرازهای عرایض بنده این بود: آقای وزیر! جریان ترجمه 
در کشور ما یک جریان یک سویه است و این یک سویه بودن یک شبیخون فرهنگی 
نرمی را وارد جامعه ما می کند. کاری در این مورد کنید که این جریان یک طرفه، 

دوطرفه بشود. ما هم کار خود را برای آنها ترجمه کنیم. 
کار ترجمه شده است، من مثلًا اکرامی ارمنستان رفتم و با رئیس فرهنگستان 
آنها ارتباط برقرار کردم. دوس��تی داشتم، تماس گرفتم، یک کتاب را به آنها دادم، 

آنها هم ترجمه کردند که به خاطر دوستی من این کار را کردند.
 به صورت رسمی این کار نشده است؟

بله! یک مجله  به نام »شیراز« که آقای موسی بیدج منتشر می کرد، من دیدم 
شعرهایی را ترجمه کرده بود، حتی یکی، دو شعر مرا هم ترجمه کرده بود ولی این 

کم است. این  عزیزان شعرهایی را ترجمه می کنند که فقط در قالب سپید و نیمایی 
باشد، شعرهای کلاسیک را ترجمه نمی کنند.

 چرا؟
دلیل آن را نمی دانم. خود آقای بیدج هم شعرهای سپید مرا ترجمه کرده بود. 
شاید دلیل آنها این است که شعرهای کلاسیک ترجمه پذیر نیست. اگر ترجمه پذیر 
نیست و این درست است پس ما چگونه ترجمه های مولوی و حافظ و خیام را در 

آن طرف داریم؟ مگر اروپا می آید شعر های خیام را به فارسی می خواند؟ 
 نه!

اصلًا یک چیزهایی در جامعه ما در حوزه فرهنگ وجود دارد که دغدغه نیست 
و تا تبدیل به دغدغه نشود، برای آنها سرمایه گذاری نمی شود. درباره همین جریان 
شعر فجر، آقای قزوه دغدغه این را داشت. در معاونت فرهنگی به او کمک نکردند، 
رفت در معاونت هنری، با آقای احمدی نخس��تین کنگ��ره را برگزار کردند. وقتی 
نخس��تین کنگره برگزار ش��د، معاونت فرهنگی دید این ایده خوبی است، دومین 
کنگره را -که من دبیر آن بودم- در معاونت فرهنگی برگزار کردند؛ دومی و سومی 
که برگزار شد، وزارت ارشاد دید کار خوبی است، در این وزارتخانه قائم مقام شعر 
تشکیل داد. آقای دکتر طالبیان قائم مقام شعر شد. 3-2 کنگره برگزار شد، بعد تا 
14 هزار، 15 هزار شعر رسید، به شهادت آقای محدثی و دوستانی که در ساختمان 
جم وزارت ارشاد خیابان جم، داوری می کردند. بعد الان ما آمدیم »کتاب« را داوری 
می کنیم. یعنی ما چند سال قبل »کتاب نو قلمان« یا »گام اول« را داشتیم، »کتاب 
فصل« را داشتیم. در کتاب سال هم در حوزه شعر بخشی تحت عنوان کتاب شعر 
را داش��تیم، جش��نواره شعر فجر را هم داش��تیم. همه اینها را حذف کردیم، فقط 

کتاب های شعر را در جشنواره شعر فجر داوری می کنیم. 
ای��ن یعنی ما عملًا دایره را محدودتر کردیم. یعنی آن جش��نواره 15-10 هزار 
ش��عری را -که قاعده ما این بود از هر نفر 10 ش��عر بیاید- 
حذف کردی��م؛ کتاب گام اول را هم ح��ذف کردیم، کتاب 
فصل را هم حذف کردیم و آن بخش��ی از کتاب سال را که 
مربوط به ش��عر بود آورده ایم تحت عنوان ش��عر فجر برگزار 
می کنیم؛ این یعنی اینکه کم کم دغدغه ما در این حوزه کم 
ش��ده اس��ت. الان کتاب هایی را داوری می کنیم که قبلًا در 
جایزه »کتاب س��ال« در بخش شعر داوری می شد. البته تا 
جایی که من اطلاع دارم - ان ش��اءالله که اطلاعات من غلط 
اس��ت - من حتی با چند نفر یک بررسی میدانی کردم و به 
چند نفر از جمله آقای قزوه و دو، س��ه نفر دیگر زنگ زدم؛ 
بعد مثلًا این کتاب گام اول حذف ش��د، کتاب فصل حذف 
ش��د، کتاب جایزه کتاب س��ال هم حذف شد که یک سال 
آقای س��یار برنده آن شد، آن سالی که آقای محقق و اینها 
داور آن بودند، اگر اشتباه نکنم. به جای آن به اینجا رسیدیم.

دغدغه های حوزه شعر و ادبیات در ادارات مربوط به اینها 
کم می ش��ود. مثلًا 7-6 س��ال قبل کنگره شعر دفاع مقدس 
یک باره تعطیل شد. حالا امسال قرار است ان شاءالله بعد از 
6 سال برگزار شود. خب! این نشان می دهد دغدغه کم شده 
اس��ت؛ وقتی دغدغه من که اداره ای به این اس��م دارم، کم 

می شود، باید بپذیریم که دغدغه شاعر هم در این حوزه کم می شود. 
 آقای دکتر! ش�ما یک ش�عر معروفی با عنوان » یاعلی گفتیم و عشق آغاز شد« 
دارید. پیشنهاد می کنم چند بیت از آن شعر را به عنوان » حسن ختام « مصاحبه 

بخوانید.
از بیابان بوی گندم مانده است  

عشق روی دست مردم مانده است
آسمان بازیچه توفان ماست   

ابر نعش آه سرگردان ماست 
آسمان رقصید و بارانی شدیم  

موج زد دریا و توفانی شدیم
بغض چندین ساله ما باز شد  

یا علی گفتیم و عشق آغاز شد

 چرا شعر انقلاب
ترجمه نشده است؟

یکی از علایمی که نشان دهنده تراز مثبت یک فرهنگ در 
برابر جهان است، میزان ترجمه آثار آن فرهنگ به زبان های 
بیگانه است. ترجمه  آثار ادبی از قبیل شعر و داستان در این 
تراز نقش بس��زایی دارد. شعر به عنوان زبان عاطفه و اندیشه 
یک ملت اگر جهانی شده باش��د، می تواند شناخت جهانی، 
معروفیت، عظمت و افتخار جهانی نصیب آن ملت کند. نگاه 
دنیا به یک ملت، تابعی اس��ت از معرفت جهان به ادبیات آن 
ملت. واقفیم که م��ا از این نظر جز در ادبیات کهن خودمان 
که هنوز هم مطلوب مستش��رقین است، توفیقی نداشته ایم. 
هنوز هم که هنوز اس��ت س��عدی، حافظ، مولانا و فردوسی، 
ب��ار تمام تاریخ ادبی��ات  ما را به دوش می کش��ند و همین 
اعتب��ار و افتخاری که در جه��ان داریم و در برابر پروپاگاندا و 
تبلیغات مسموم جهانی مقاومت کرده ایم، ناشی از عظمت این 

چهره هاست.
وقتی س��خن از توریس��م، اعتبار پاس��پورت یک کشور 
و مقوله هایی از این دس��ت می ش��ود، نباید عامل را صرفا در 
سخنرانی های یک مقام سیاسی یا روی کار آمدن این دولت و 
آن دولت جست. درباره کشور خودمان سخن می گوییم. ایران 
یکی از غنی ترین کشورهای جهان  از نظر فرهنگ توریستی 
است. بهترین آثار باستانی را می توان در این کشور یافت چون 
کهن ترین یا حداقل یکی از کهن ترین کشورهای دنیاست. در 
کنار همه این مس��ائل می دانیم که ایران از امن ترین مناطق 
جهان است. هیچ جنگی در این کشور وجود ندارد و برای یک 
خارجی میزان تهدید صفر اس��ت. با این حال چرا ما صنعت 

توریسم نداریم؟
بله! ش��اید عواملی نظیر زیرس��اخت ها، کمبود هتل های 
خوب و حتی بعضی قوانین و محدودیت های اخلاقی را  ذکر 
کنی��م اما علی الخصوص محدودیت های اخلاقی را اگر عامل 
کمبود توریست بدانیم، درباره جهان  بدبینی ناجوانمردانه ای 
داشته ایم، چرا که آمار می گوید بسیاری از مردم دنیا بخصوص 
فرهیختگان، مش��روبات الکلی مص��رف نمی کنند یا حداقل 
گرفتار آن نیستند، در ثانی اهداف اغلب آنها از توریسم هرگز 
چیزی نیست که در تصور عوام می گنجد. توریسم از دیدگاه 

آنان مقوله ای فرهنگی است.
پس دوباره می پرسم. چرا ما توریسم نداریم؟ پاسخ ساده 
است. چون ما ادبیات و سینمایی نداریم که با توصیف مثبتی 
از کش��ورمان به سمت جهان های دیگر ترجمه شده باشد. از 
سینمای جهانی شده  آنچه داریم سینمایی است زشت نما که 
در پی درشت کردن خرابی های کشور برای دنیاست و ادبیاتی 
نیز داریم که به همان راه سینما رفته است. )این خود دردی 
است که در همه جای جهان، سینما دنباله روی ادبیات است و 
در ایران، ادبیات دنباله روی شومن بازی ای تقلیدی که سینما 

نام گرفته است، یعنی جهت اقتباس وارونه است!(
چرا ادبی��ات جدید ما و اختصاصا ادبی��ات انقلاب ما که 
می تواند نگاهی مثبت در جهانیان نس��بت به ما ایجاد کند، 
ترجمه نمی شود؟ پاسخ پیچیده است؛ یک دلیل می تواند زبان 
ندانستن عمومی شاعران و نویسندگان ایران باشد. ما مترجم 
کم داریم. مردم ما کمتر به زبان های دیگر مسلط هستند. قشر 
روشنفکر ما از دنیا فقط زبان انگلیسی را به عنوان زبان خارجی 
می شناسد و همین زبان انگلیسی را نه در حد یک زبان ادبی 
که در حد اصطلاحات مس��افرتی و علمی ی��اد می گیرد. به 
عبارتی، یادگیری زبان خارجی در ایرانیان برخلاف مللی چون 

اعراب، هندیان و ... کنه ادبی ندارد.
 م��ا عملا زبان هایی مثل اس��پانیولی، پرتغالی، روس��ی، 
فرانس��وی، هندی، چین��ی و  آلمانی را فرام��وش کرده ایم و 
 از ای��ن نظر چیزی ب��رای عرضه کردن ب��رای آن جوامع که 
80 درصد جهان هس��تند نداریم! از این رو  ما با کشورهایی 
مثل چین، روسیه، هند  و... که از دوران کهن روابط دیرینه و 
ارتباطات مختلف داشته ایم سخن نمی گوییم و تمام مکالمات 
م��ا با آنها خلاصه اس��ت در یکس��ری گفت وگوهای محدود 
ژورنالیستی و رسانه ای، آن هم غالبا به انگلیسی بین الملل که 
مسیر ارتباطات را بر اساس طراحی های بین الملل، به سمت 
سلطه پذیری فرهنگی مللی همچون ملل ما می برد؛ چیزی که 

طراحی نظام سلطه بین المللی است. 
در این طراحی، تراز فرهنگی کش��ورهایی همچون ایران، 
ترکیه، اعراب و دیگر ملل مس��تعد ش��رقی باید منفی باشد. 
ادبیات این کش��ورها باید ادبیاتی برای تحقیر آنان باشد و به 
مسائلی چون تیره بختی، تقبیح رسوم سنتی آنان و نمایش 
فلاکت های تاریخی بپردازد. س��ند این س��خن نوع رویکرد 
جشنواره های سینمایی و ادبی به تولیدات ما است. در توریسم 
نیز این کشورها باید مرکز عیاشی و کثافت کاری ارزان برای 
طبقه متوسط الحال غرب باشند )دقیقا نقشی که ترکیه بخوبی 
ایفا می کند و مقصدی است ارزان برای سرمایه داران  اروپای 
غربی و ش��رقی( تا مبادا برای مردم��ان غرب منبعی از الهام 
مثبت و متعالی از مشرق زمین پدید آید. ادبیات این کشورها 
صرف��ا از دریچه تحقیقات مستش��رقی می تواند به زبان های 
جهانی ترجمه ش��ود، آثار باس��تانی آنان صرفا می تواند یک 
پروژه برای بازدید تفریحی باشد و توریسم فرهنگی، نباید برای 
آنان شکل بگیرد تا مبادا در مسیر احیای امپراتوری ها گذشته 
خود قرار گیرند. پس به وجه دیگری از پاسخ سوال خود نیز 
رسیدیم؛ نظام سلطه نیز مایل به شکل گیری ادبیات ترجمه 

آثار هویت مند مشرق به زبان های غربی نیست.

      رضا شیبانی      

قیصر، شاعر انقلابی واقع گرا

قیصر امین پور از شاعرانی بود که شخصیتی جامع الاطراف و 
چندضلعی داشت. جزم اندیش و تک ساحتی نبود؛ شاعری که 
بین »سلوک انقلابی« و خطاب »فروغ« به عنوان خواهر، هیچ 
تناقضی نمی دید، چنانکه در بسیاری از شعرها نیز- به صورت 
غیرمحسوس- از  فروغ متاثر است. راز مقبولیت و محبوبیت او 
در جامعه ادبی و در بین مردم کوچه و بازار نیز- پیش و بیش 
از هر چیز دیگر- در این نکته ظریف نهفته است. دیگر اینکه 
نظام فکری و شبکه ذهنی و زبانی او بی هیچ تردیدی متاثر از 
آموزه  های اسلام انقلابی و جهان بینی توحیدی بود، چنانکه 
همراهی با دانشجویان پیرو خط امام در تسخیر لانه جاسوسی 
موید همین نکت��ه و یکی از عناوین قابل تام��ل در کارنامه 
فعالیت  های سیاس��ی- اجتماعی او اس��ت. هر چند قیصر به 
علت فاصله   گیری از سیاست و سیاست زدگی، بعد از آن، هرگز 
در نوش��ته ها و گفت وگوهای خویش به صورت صریح به این 
مسأله نپرداخت. برای رفع سوءتفاهم ضروری است گفته شود 
مواجهه قیصر با سیاس��ت به عنوان یک شاعر انقلابی بیشتر 
یک مواجهه ادبی و منطبق بر سیره سیاسی مولی الموحدین، 
علی)ع( بود. آنجا که می فرماید: »جمال السیاس��ه العدل فی 
الامره و العفو مع القدره؛ زیبایی سیاست، عدالت در حکمرانی 
و گذش��ت از موضع قدرت اس��ت«.)غررالحکم و دررالکلم با 
ش��رح مرحوم خوانساری، ج 3، ص 375( سیاستی مطابق و 
منطبق بر ارزش  های الهی و انسانی که زمینه رشد و شکوفایی 
انس��ان را فراهم می کند و او را به س��رمنزل مقصود سعادت 
و رس��تگاری رهنمون می شود. قیصر انقلابی بودن را کنشی 
اجتماعی می دانست که به حرکت از »وضع موجود« به سمت 
»وضع موعود«، تحقق »جامعه توحیدی« و پاس��خگویی به 

مطالبات مردمی ختم می شود. 
مطالبه قیصر از انقلاب اسلامی- همچنان که در بسیاری 
از شعرهایش به صراحت گفته است- زمینه  سازی برای تحقق 

»آرمانشهر« انسانی بود، چنانکه در شعر کوتاهی گفته است:
خدا روستا را
بشر شهر را...

ولی شاعران »آرمانشهر« را آفریدند
که در خواب هم خواب آن را ندیدند!

آری! یکی از دغدغه های همیشگی قیصر »آرمان خواهی« 
و دوری از »روزمرّه  گی« و »روزمرگی« بود، چرا که روزمرّه گی 
ش��عر و ادبیات را از محتوا تهی می کند و تندیس��ی پوشالی و 
توخالی از آن بر جا می گذارد که به تلنگری از هم فرومی پاشد. 
دور ش��دن از رس��الت مداری و بیدارگ��ری و ف��رو افتادن در 
روزمرّ ه گ��ی و انفعال ادبی، ش��اید بزرگ ترین آفتی اس��ت که 
می تواند ادبیات یک جامعه را از مسیر تکامل و بالندگی باز دارد 
و آن را دس��تخوش »رخوت« و »رکود« کند و از نقش آفرینی 

مؤثر در حیات اجتماعی و سیاسی یک جامعه بازدارد.
شعر و ادبیات برای قیصر وسیله ای برای نشان دادن راه به 
در راه ماندگان بود. او به دنبال ادبیات زنده و پویا بود، ادبیاتی 
که جامعه را به هم افزایی، هم اندیش��ی، مشارکت اجتماعی و 
گفتمانی اصلاح گرانه فرا می خواند و جامعه را از فرو افتادن در 
سیاه چاله های »ایستایی« و »دل مردگی« بازمی دارد چرا که او 
منزل »شور« و »شعار« را پشت سر گذاشته بود و به سرمنزل 

»نور و حضور و شعور« رسیده بود:
خسته ام از آرزوها، آرزوهای شعاری

شوق پرواز مجازی، بال های استعاری
لحظه های کاغذی را، روز و شب تکرار کردن

خاطرات بایگانی، زندگی های اداری...
اگر به م��رور تاریخ ادبیات ایران و جهان بپردازیم، متوجه 
خواهیم ش��د مس��یر حرکت ادبی��ات یک کش��ور، از نقطه 
»آرمان گرای��ی« آغ��از و پس از عبور از من��زل »واقع گرایی«، 
در بس��تر ناکامی ه��ای اجتماعی، به نقط��ه روزمرّه گی ختم 
می ش��ود. در واقع، اگر ادبیات کش��وری بع��د از گذر از منزل 
»آرمان خواه��ی«، در دای��ره »واقع گرایی« ک��ه نقطه اعتدال 
اس��ت به حرکت خود ادامه دهد، دچار روزمرّه گی نمی ش��ود 
ام��ا عموماً بحران ها و ناکامی های سیاس��ی- اجتماعی، آن را 
از دای��ره »واقع گرایی« و اعتدال منح��رف و دچار روزمرّه گی 
می کند. قیصر اما از آن دس��ته ش��اعرانی بود که با گره زدن 
»آرمان خواهی« و »واقع گرایی«، بعد از بحران سیاسی پذیرش 
قطعنامه- به رغم بسیاری از شاعران که فکر می کردند دنیا به 
آخر رسیده است-  ناامید نشد و با هوشمندی انقلابی همچنان 
به رفت��ن ادامه داد، چنانکه خود در دی��داری که با بعضی از 
شاعران در اواخر عمر داشته با صراحت بر »صداقت انقلابی« 
خویش پای می فشارد و می گوید: »الحمدلله برخلاف افرادی 
که رفیق نیمه راه هستند و می گویند ما برخی شعرها را نگفتیم 
و انگار توبه کردند از انجام برخی کارهای ش��ان در گذشته، ما 
این گونه نیستیم و لااقل در آن لحظه ای که شعرها را گفتیم 
صداقت داش��تیم، چون الحمدلله نه برای سکه بود و نه برای 

تکه ای زمین«.
این نوش��تار را با بازخوانی دوباره پیام امین ش��عر انقلاب 
در درگذش��ت قیصر عزیز به پایان می ب��رم، پیامی که گویای 
بس��یاری از حرف  های ناگفته درباره خالق مجموعه  های »در 
کوچه صبح«، »آینه  های ناگهان«، »گل ها همه آفتابگردانند« 

و »دستور زبان عشق« است:
»بس��م الله الرحم��ن الرحیم- ب��ا اندوه و دری��غ، خبر تلخ 
درگذش��ت شاعر فرزانه  انقلاب دکتر قیصر امین پور را دریافت 
ک��ردم. از دس��ت دادن او برای اینجان��ب و برای همه  اصحاب 
ش��عر و ادب، خسارت بار است. او شاعری خلاق و برجسته بود 
و همچنان به س��مت قله های ای��ن هنر بزرگ پیش می رفت. 
درگذشت او آرزوهایی را خاک کرد ولی راه فتح قله ها را امید 
است دوستان و یاران نزدیک و شاگردان این عزیز، ادامه دهند. 
او و دوس��تانش نخستین رویش  های زیبا و مبارک انقلاب در 
عرصه  شعر بودند و بخش مهمی از طراوت و جلوه  این بوستان، 
مرهون ظهور و رش��د آن عزیز و دیگر دوس��تان همراه اوست. 
خداوند پاداش خوبی  های او را امروز که بیش از گذشته به آن 
نیازمند اس��ت، با کرم و فضل ب��ه او برگرداند و او را در آغوش 
رحمت و مغف��رت خویش بگیرد. به خان��دان و بازماندگان و 
دوس��تان و ش��اگردان آن عزیز صمیمانه تس��لیت می گویم. 

)سیدعلی خامنه ای، 9 آبان 1386(

      رضا اسماعیلی      

گفت وگوی »وطن امروز« با دکتر محمود اکرامی، شاعر انقلاب و استاد دانشگاه پیرامون شعر انقلاب اسلامی

یا علی گفتیم و عشق آغاز شد

حس�ین قرایی: دکتر محمود اکرامی، از شاعران و پژوهشگران شعر انقلاب اسلامی است. تکاپوهای شاعرانه این 
استاد دانشگاه در حوزه رسانه و ارتباطات نیز قابل توجه است.

اکرامی کتاب های متعددی در قالب »نثر شاعرانه« منتشر کرده است. فعالیت های مطبوعاتی این »شاعر- معلم« 
بخش دیگری از پازل هنرمندانه زندگی اش را تکمیل می کند. معروف ترین شعری که از او دهان به دهان شده است 
این مصراع معروف است »یا علی گفتیم و عشق آغاز شد«. با این شاعر و پژوهشگر عصر انقلاب درباره شعر انقلاب 

اسلامی به گفت وگو نشسته ایم. 

چند روز پیش شاعری با من مصاحبه 
می کرد، می گفت: آقای اکرامی! آیا 

این جوان هایی که انقلاب را ندیده اند، 
می توانند راجع به آن شعر بگویند؟ 

خندیدم، گفت: چرا می خندی؟ گفتم: 
تو امام حسین)ع( را دیده ای؟ گفت: نه! 
گفتم: به همان دلیلی که تو امام حسین 
را ندیده ای و عاشورا را درک نکرده ای، 
اما برای عاشورا و امام حسین می توانی 
شعر بگویی؛ پس آن کسانی که انقلاب 

را و دفاع مقدس را درک نکرده اند، 
می توانند شعر بگویند، گفت: من اینطور 
فکر نکرده بودم! گفتم: می شود از شما 

خواهش کنم اینطور فکر کنید؟!

شما همین الان هم اگر به دانشگاه ها 
بروید، می بینید اسامی برای اینهاست، 

کتاب ها برای اینهاست، پایان نامه ها 
برای اینهاست؛ حتی گاهی وقت ها هنوز 
که هنوز است جوایز هم که می دهیم، 

شاعران معاصر را نمی بینیم. به آن 
کسانی که 20 سال پیش، 40 سال پیش 
بودند جایزه می دهیم. کتاب را به اسم 

آنها می نویسیم. وقتی شما شاعر حاضر 
معاصر روبه روی خود را تحویل نگیری، 
اصلاً نباید انتظار داشته باشی او تو را 

تحویل بگیرد

الان کتاب هایی را داوری می کنیم که قبلًا 
در جایزه »کتاب سال« در بخش شعر 

داوری می شد. البته تا جایی که من اطلاع 
دارم - ان شاءالله که اطلاعات من غلط 

است - من حتی با چند نفر یک بررسی 
میدانی کردم و به چند نفر از جمله آقای 
قزوه و دو، سه نفر دیگر زنگ زدم؛ بعد 

مثلاً این کتاب گام اول حذف شد، کتاب 
فصل حذف شد، کتاب جایزه کتاب سال 
هم حذف شد که یک سال آقای سیار 

برنده آن شد، آن سالی که آقای محقق و 
اینها داور آن بودند، اگر اشتباه نکنم. به 
جای آن به اینجا رسیدیم. دغدغه های 
حوزه شعر و ادبیات در ادارات مربوط به 

اینها کم می شود
متأسفانه به هزار و یک دلیل، پژوهش 
در حوزه ادبیات انقلاب به معنای واقعی 
کلمه کم اتفاق می افتد؛ آن تعدادی هم 
که اتفاق می افتد، بعضاً روش مند نیست؛ 
یکسری داده هایی است که گردآوری 

شده است. باورم این است که در حوزه 
شعر انقلاب پژوهش های روش مند و 

مساله محوری که بتوانیم به آن از لحاظ 
صحت و سقم داده ها اطمینان کنیم و 
بعد بتوانیم به آن استناد، استدلال و 

استنتاج کنیم، نمی گویم نیست ولی کم 
است؛ آنگونه که بایسته و شایسته شعر 

انقلاب است، وجود ندارد


